

GOVERNMENT NOTICES**DEPARTMENT OF FINANCE****CANADA PENSION PLAN**

In accordance with subsection 111(3) of the *Canada Pension Plan*, notice is hereby given that, pursuant to subsection 111(2), the Minister of Finance has fixed an interest rate of 5.90 percent as applicable in the case of any obligation described in subsection 111(1) having a term to maturity of 20 years that is offered by a province for purchase by the Minister of Finance during the period commencing April 1, 1998, and ending April 10, 1998.

Please note that this rate is subject to change pending final approval of legislation to amend the Canada Pension Plan and to establish the Canada Pension Plan Investment Board.

PAUL MARTIN
Minister of Finance

[11-1-0]

DEPARTMENT OF FINANCE**INVITATION TO SUBMIT COMMENTS ON PROPOSED ADJUSTMENTS TO LEAST DEVELOPED COUNTRY TARIFF PRODUCT COVERAGE AND RULES OF ORIGIN**

The Government is seeking the views of interested parties on proposed adjustments to Least Developed Country Tariff product coverage and rules of origin. Listed in this notice are the proposed goods currently excluded that could be accorded duty-free treatment under the Least Developed Country Tariff and the proposed changes to the existing rules of origin used to determine the origin of goods for the purposes of benefiting from Least Developed Country Tariff treatment.

Background

In 1974, Canada along with other developed nations introduced a preferential tariff for certain imports from developing countries to help stimulate economic growth and development. This preferential tariff is known as the General Preferential Tariff (GPT). In 1983, Canada extended duty-free access to all GPT eligible imports from those developing countries considered by the United Nations to be "least developed" (see list of countries benefiting from Least Developed Country duty-free treatment below). The least developed country duty-free treatment became a distinct preferential tariff — the Least Developed Country Tariff — within the new *Customs Tariff* on January 1, 1998. Products excluded from duty-free coverage under the Least Developed Country Tariff include most textiles, apparel, footwear, miscellaneous industrial products, and supply-managed and agricultural products subject to tariff rate quotas. Of the \$423 million in total imports from the least developed countries which entered Canada free of duty in 1996, \$700,000 entered under Least Developed Country duty-free treatment.

Countries that receive Least Developed Country duty-free tariff treatment are:

AVIS DU GOUVERNEMENT**MINISTÈRE DES FINANCES****RÉGIME DE PENSIONS DU CANADA**

Conformément au paragraphe 111(3) du *Régime de pensions du Canada*, avis est par les présentes donné qu'en vertu du paragraphe 111(2), le ministre des Finances a fixé à 5,90 p. 100 le taux d'intérêt applicable aux obligations décrites au paragraphe 111(1), dont le terme d'échéance est de 20 ans et que le ministre des Finances peut acheter des provinces entre le 1^{er} et le 10 avril 1998.

Il est à noter que ce taux peut être modifié en attendant l'approbation finale de la loi ayant pour but de modifier le Régime de pensions du Canada et de mettre sur pied l'Office d'investissement du régime de pensions du Canada.

Le ministre des Finances
PAUL MARTIN

[11-1-0]

MINISTÈRE DES FINANCES**INVITATION À FORMULER DES COMMENTAIRES SUR LES AJUSTEMENTS PROPOSÉS À LA GAMME DES MARCHANDISES QUI SONT ADMISSIBLES AU TARIF DES PAYS MOINS DÉVELOPPÉS ET AUX RÈGLES D'ORIGINE**

Le Gouvernement demande aux parties intéressées d'exprimer leurs commentaires sur les ajustements proposés à la gamme des marchandises qui sont admissibles au Tarif des pays moins développés et aux règles d'origine. Le présent avis comprend une liste des marchandises actuellement exclues qui pourraient être assujetties au traitement en franchise en vertu du Tarif des pays moins développés et les changements qui sont proposés aux règles d'origine servant à déterminer l'origine actuelle des marchandises qui sont admissibles au traitement du Tarif des pays moins développés.

Contexte

En 1974, le Canada et d'autres pays développés ont établi un tarif préférentiel qui est applicable à certaines marchandises importées de pays en développement pour aider à stimuler le développement et la croissance économiques. Ce tarif préférentiel est le Tarif de préférence général (TPG). En 1983, le Canada a accordé l'accès en franchise de droits à l'ensemble des marchandises importées admissibles au TPG qui provenaient de pays en développement considérés par les Nations Unies comme étant « moins développés » (voir la liste des pays moins développés ci-dessous). Le traitement en franchise des pays moins développés est devenu un tarif préférentiel distinct, soit le Tarif des pays moins développés, dans le cadre du nouveau *Tarif des douanes* qui est entré en vigueur le 1^{er} janvier 1998. Les marchandises qui sont exclues de l'admission en franchise en vertu du Tarif des pays moins développés comprennent les textiles, les vêtements, les chaussures, divers produits industriels et les produits agricoles qui sont soumis à la gestion de l'offre et assujettis à des contingents tarifaires. Parmi les 423 millions de dollars des importations totales des pays moins développés qui sont entrées au Canada en franchise en 1996, 700 000 \$ de ces importations ont bénéficié du traitement en franchise des pays moins développés.

Les pays qui ont bénéficié du traitement en franchise des pays moins développés sont les suivants :

Afghanistan	Lesotho	Afghanistan	Libéria
Angola	Liberia	Angola	Madagascar
Bangladesh	Madagascar	Bangladesh	Malawi
Benin	Malawi	Bénin	Maldives
Bhutan	Maldives	Bhoutan	Mali
Burkina Faso	Mali	Burkina Faso	Mauritanie
Burundi	Mauritania	Burundi	Mozambique
Cambodia	Mozambique	Cambodge	Népal
Cape Verde	Nepal	Cap-Vert	Niger
Central African Republic	Niger	République centrafricaine	Ouganda
Chad	Rwanda	Comores	Rwanda
Comoros	Samoa, Western	Congo, République	Samoa occidentale
Congo, Democratic	Sao Tome and Principe	démocratique du	Sao Tomé-et-Principe
Republic of	Sierra Leone	Djibouti	Sierra Leone
Djibouti	Solomon Islands	Érythrée	Îles Salomon
Equatorial Guinea	Somalia	Éthiopie	Somalie
Eritrea	Sudan	Gambie	Soudan
Ethiopia	Tanzania, United Republic of	Guinée	République unie de Tanzanie
Gambia	Togo	Guinée-Bissau	Tchad
Guinea	Tuvalu	Guinée équatoriale	Togo
Guinea-Bissau	Uganda	Haïti	Tuvalu
Haiti	Vanuatu	Kiribati	Vanuatu
Kiribati	Yemen, Republic of	République démocratique	République du Yémen
Lao People's Democratic	Zambia	populaire lao	Zambie
Republic		Lesotho	

In December 1996 at the World Trade Organization's first Ministerial Meeting in Singapore and again in May 1997 at the G-8 Leaders' Summit in Denver, Canada along with other developed nations committed to look at ways to assist the least developed countries (particularly Sub-Saharan Africa) to participate more fully in the world trading system. It is therefore timely for Canada to review further market access improvements for imports from least developed countries.

Proposed liberalization of rules of origin for Least Developed Country duty-free treatment

"Rules of origin" are employed by Revenue Canada to determine the origin of goods entering Canada for the purpose of according the correct tariff treatment. Preferential rules exist to assist least developed countries meet origin requirements and therefore benefit from duty-free treatment. In order to qualify for duty-free treatment under the Least Developed Country Tariff, at least 40 percent of the ex-factory price of the goods as packed for shipment to Canada must originate in one or more least developed country or Canada. It is proposed to permit the inclusion of up to one-half of the 40 percent content requirement to originate from developing countries (20 percent of the 40 percent could comprise input from least developed countries, developing countries or Canada while the other 20 percent could originate from a least developed country or Canada). The change would broaden the country base from which least developed countries may cumulate inputs, thereby easing their capacity to meet the rules of origin. The change would also encourage greater regional integration between the economies of least developed countries and contiguous developing countries.

En décembre 1996, lors de la première rencontre ministérielle de l'Organisation mondiale du commerce à Singapour et encore une fois au Sommet des chefs des pays du G-8 à Denver, en mai 1997, le Canada et d'autres pays développés se sont engagés à rechercher des manières d'aider les pays moins développés (particulièrement ceux de l'Afrique subsaharienne) à participer plus activement au système commercial international. Il est donc opportun pour le Canada de voir à améliorer l'accès des pays moins développés aux marchés.

Libéralisation proposée des règles d'origine du traitement en franchise des pays moins développés

Revenu Canada utilise les « règles d'origine » pour déterminer la provenance des marchandises qui sont admises au Canada afin d'appliquer le traitement tarifaire adéquat. Ces règles préférentielles visent à aider les pays moins développés à répondre aux exigences de l'origine et, par conséquent, à profiter du traitement en franchise. Pour l'admissibilité au traitement en franchise en vertu du Tarif des pays moins développés au moins 40 p.100 du prix des marchandises à leur sortie d'usine, emballées et prêtes à être expédiées au Canada, doivent être originaires d'un ou de plusieurs pays moins développés ou du Canada. Il est proposé de permettre aux pays moins développés de respecter jusqu'à la moitié de la prescription relative au contenu de 40 p. 100, (20 p. 100 de ces 40 p. 100 pourraient inclure des intrants d'autres pays en développement, des pays moins développés ou du Canada). Le changement augmenterait le nombre de pays à l'égard desquels les pays moins développés pourraient cumuler les intrants et faciliterait donc leur conformité aux règles d'origine. De plus, le changement encouragerait une plus grande intégration régionale des économies des pays moins développés et des pays en développement limitrophes.

Proposed product coverage expansion for Least Developed Country duty-free treatment

It is proposed that Least Developed Country duty-free tariff product coverage be expanded to include all products except currently excluded textiles, apparel and footwear. It is also proposed that "within access commitment" tariffs for agricultural goods subject to tariff rate quotas be reduced to free and that the "over access commitment" tariffs for these agricultural goods not be included in this proposal. (Currently, within access commitment tariffs for agricultural goods subject to tariff rate quotas are free of duty for beneficiaries of the Commonwealth Caribbean Countries Tariff). The following table lists the goods proposed for inclusion. It should be noted that the table omits those tariff items for which the Most-Favoured-Nation (MFN) or Least Developed Country Tariff rate is already free.

Submissions

Interested parties are invited to submit their views on the proposed changes to the product coverage and rules of origin for imports from the least developed countries by May 15, 1998. Any submission should refer to the relevant eight-digit tariff items and give the reasons for the expressed support for, or opposition to, the proposed change. Each submission should be sent to the attention of: The Director, International Trade Policy Division, Department of Finance, 140 O'Connor Street, East Tower, 14th Floor, Ottawa, Ontario K1A 0G5.

Enquiries

General enquires on this proposal may be directed to Ms. Joanne Pindera-Rafuse, Trade in Goods, International Trade Policy Division, Department of Finance, 140 O'Connor Street, East Tower, 14th Floor, Ottawa, Ontario K1A 0G5, (613) 996-5887.

Tariff items proposed for inclusion under the Least Developed Country Tariff are listed below:

0105.11.21	0306.19.00	0406.40.10	0603.10.90	0708.20.22	0810.10.91	1212.91.00	1602.31.93
0105.92.10	0306.21.00	0406.90.11	0603.90.20	0709.51.90	0810.10.93	1212.92.00	1602.32.91
0105.93.10	0306.24.00	0406.90.21	0701.10.00	0709.60.10	0811.10.19	1302.11.00	1602.32.92
0105.99.11	0306.29.00	0406.90.31	0701.90.00	0710.21.00	0811.10.99	1507.10.00	1602.32.93
0105.99.90	0402.10.10	0406.90.41	0702.00.10	0710.40.00	0811.20.00	1507.90.90	1602.39.91
0207.11.91	0402.21.11	0406.90.51	0702.00.93	0710.80.10	0811.90.10	1512.11.00	1602.39.99
0207.12.91	0402.21.21	0406.90.61	0703.10.10	0710.80.29	0811.90.20	1512.19.10	1602.41.10
0207.13.91	0402.29.11	0406.90.71	0703.10.21	0710.80.40	0813.30.00	1512.19.20	1602.50.91
0207.14.91	0402.29.21	0406.90.81	0703.10.33	0710.80.90	1001.10.10	1514.10.00	1604.11.00
0207.24.11	0402.91.10	0406.90.91	0703.10.41	0711.30.00	1001.90.10	1514.90.00	1604.12.90
0207.24.91	0402.99.10	0406.90.93	0703.10.93	0711.40.90	1003.00.11	1515.11.00	1604.14.10
0207.25.11	0403.10.10	0406.90.95	0704.10.11	0712.30.10	1003.00.91	1515.19.00	1604.15.00
0207.25.91	0403.90.11	0406.90.98	0704.10.12	0712.90.20	1101.00.10	1515.21.00	1605.10.00
0207.26.10	0404.10.10	0407.00.11	0704.90.21	0712.90.90	1102.90.11	1515.29.00	1605.40.10
0207.27.91	0404.10.21	0407.00.18	0706.10.11	0714.90.10	1103.11.10	1515.50.10	1605.40.90
0209.00.21	0404.90.10	0408.11.10	0706.10.12	0806.10.11	1104.11.10	1515.50.90	1701.12.90
0209.00.23	0405.10.10	0408.19.10	0706.10.21	0806.10.99	1104.21.10	1515.90.91	1701.91.00
0210.90.11	0406.10.10	0408.91.10	0706.10.22	0808.20.10	1107.10.11	1515.90.99	1701.99.00
0210.90.14	0406.20.11	0408.99.10	0707.00.10	0808.20.21	1107.10.91	1517.90.21	1702.30.90
0306.11.00	0406.20.91	0603.10.19	0707.00.93	0810.10.10	1107.20.11	1517.90.99	1702.40.00
0306.14.00	0406.30.10	0603.10.29	0708.10.91	0810.10.19	1107.20.91	1518.00.10	1702.60.00

Ajout proposé à la gamme des marchandises qui sont admissibles au traitement en franchise des pays moins développés

Il est proposé d'ajouter, à la gamme des marchandises qui sont admissibles au traitement en franchise des pays moins développés, tous les produits, à l'exception des textiles, des vêtements et des chaussures. Il est aussi proposé que « dans les limites de l'engagement d'accès », les tarifs pour les produits agricoles qui sont assujettis aux contingents tarifaires soient réduits en franchise et, que « au-dessus de l'engagement d'accès », les tarifs pour les produits agricoles ne soient pas inclus dans la présente proposition. (À l'heure actuelle, dans les limites de l'engagement d'accès, les tarifs pour les produits agricoles qui sont assujettis aux contingents tarifaires sont en franchise pour les pays bénéficiaire du Tarif des pays du Commonwealth des Caraïbes.) Le tableau suivant indique les marchandises dont l'ajout est proposé. Toutefois, il est à noter que le tableau omet les numéros tarifaires pour lesquels le Tarif de la nation la plus favorisée (TNPF) ou le Tarif des pays moins développés sont déjà en franchise.

Soumissions

Les parties intéressées sont priées d'envoyer leurs commentaires sur les changements proposés à la gamme et aux règles d'origine des marchandises importées des pays moins développés, d'ici le 15 mai 1998. Chaque soumission devrait indiquer les numéros tarifaires à huit chiffres pertinents et donner les raisons du soutien du changement proposé ou de l'opposition à celui-ci. Chaque soumission devrait être envoyée à l'attention du Directeur, Division de la politique commerciale internationale, Ministère des Finances, 140, rue O'Connor, Tour Est, 14^e étage, Ottawa (Ontario) K1A 0G5.

Demandes de renseignements

Veillez adresser les questions d'ordre général sur cette proposition à M^{me} Joanne Pindera-Rafuse, Commerce des marchandises, Division de la politique commerciale internationale, Ministère des Finances, 140, rue O'Connor, Tour Est, 14^e étage, Ottawa (Ontario) K1A 0G5, (613) 996-5887.

Vous trouverez ci-dessous les numéros tarifaires dont l'ajout est proposé au Tarif des pays moins développés :

1702.90.11	2007.10.00	2204.21.32	3502.11.10	7210.30.00	7217.90.90	7226.20.00	7306.30.20
1702.90.12	2007.91.00	2204.21.40	3502.19.10	7210.41.00	7218.91.10	7226.91.90	7306.30.90
1702.90.13	2007.99.10	2204.29.10	3823.11.00	7210.49.00	7218.99.10	7226.92.90	7306.40.90
1702.90.14	2007.99.90	2204.29.21	3823.12.00	7210.50.00	7219.11.00	7226.93.00	7306.50.00
1702.90.15	2008.40.10	2204.29.22	3823.19.00	7210.61.00	7219.12.10	7226.94.00	7306.60.90
1702.90.16	2008.40.20	2204.29.23	3823.70.90	7210.69.00	7219.12.90	7226.99.90	7306.90.90
1702.90.17	2008.40.90	2204.29.24	6505.10.00	7210.70.00	7219.13.10	7227.10.00	7307.11.10
1702.90.18	2008.50.10	2204.29.25	6505.90.90	7210.90.00	7219.13.90	7227.20.00	7307.11.90
1702.90.20	2008.50.90	2204.29.26	6812.50.00	7211.13.00	7219.14.10	7227.90.90	7307.19.91
1702.90.30	2008.60.10	2204.29.27	7019.32.90	7211.14.00	7219.14.90	7228.10.91	7307.19.99
1702.90.60	2008.60.90	2204.29.28	7019.40.90	7211.19.90	7219.22.10	7228.10.99	7307.21.91
1703.90.10	2008.70.10	2204.29.31	7019.51.90	7211.23.90	7219.22.90	7228.20.10	7307.21.99
1901.10.20	2008.70.90	2204.29.32	7019.52.90	7211.29.90	7219.23.10	7228.20.90	7307.22.10
1901.10.90	2008.80.00	2204.29.40	7019.59.90	7211.90.90	7219.23.90	7228.30.90	7307.22.90
1901.90.11	2008.92.90	2204.30.00	7019.90.20	7212.10.00	7219.24.10	7228.40.00	7307.23.90
1902.11.29	2008.99.10	2205.10.10	7207.11.90	7212.20.00	7219.24.90	7228.50.90	7307.29.91
1902.30.39	2008.99.20	2205.10.20	7207.12.00	7212.30.00	7219.31.10	7228.60.00	7307.29.99
1904.10.29	2008.99.90	2205.10.30	7207.20.19	7212.40.00	7219.31.90	7228.70.90	7307.91.19
1904.10.49	2009.11.90	2205.90.10	7208.10.00	7212.50.90	7219.32.10	7228.80.00	7307.91.90
1904.20.29	2009.19.90	2205.90.20	7208.25.90	7212.60.90	7219.32.90	7229.10.00	7307.92.10
1904.20.49	2009.50.00	2205.90.30	7208.26.90	7213.10.00	7219.33.10	7229.20.00	7307.92.90
1904.90.29	2009.60.90	2206.00.11	7208.27.00	7213.20.90	7219.33.90	7229.90.90	7307.93.10
1905.10.29	2009.70.10	2206.00.19	7208.36.00	7213.91.90	7219.34.10	7301.10.00	7307.99.91
1905.10.59	2009.70.90	2206.00.21	7208.37.90	7213.99.91	7219.34.90	7301.20.90	7307.99.99
1905.20.00	2009.80.20	2206.00.22	7208.38.90	7213.99.99	7219.35.10	7302.10.20	7312.10.90
1905.30.21	2009.90.30	2206.00.30	7208.39.00	7214.10.00	7219.35.90	7302.10.90	7313.00.10
1905.30.29	2009.90.40	2206.00.40	7208.40.91	7214.20.00	7219.90.10	7304.10.90	7313.00.90
1905.40.39	2102.10.10	2206.00.50	7208.40.99	7214.30.90	7219.90.90	7304.29.00	7314.12.00
1905.40.69	2102.10.20	2206.00.61	7208.51.10	7214.91.90	7220.11.10	7304.31.90	7314.13.90
1905.90.44	2103.10.00	2206.00.62	7208.51.99	7214.99.90	7220.11.90	7304.39.20	7314.14.90
2001.10.00	2103.20.10	2206.00.63	7208.52.19	7215.10.00	7220.12.10	7304.39.90	7314.19.90
2001.20.00	2103.20.90	2206.00.64	7208.52.90	7215.50.00	7220.12.90	7304.41.19	7314.20.00
2002.10.00	2103.30.20	2206.00.65	7208.53.00	7215.90.00	7220.20.20	7304.41.99	7314.31.00
2002.90.90	2103.90.90	2206.00.66	7208.54.00	7216.10.00	7220.20.90	7304.49.20	7314.39.00
2003.10.00	2104.10.00	2206.00.67	7208.90.00	7216.21.90	7220.90.90	7304.49.90	7314.41.00
2004.10.00	2106.90.21	2206.00.68	7209.15.00	7216.22.00	7222.11.00	7304.51.90	7314.42.00
2004.90.20	2106.90.29	2206.00.69	7209.16.91	7216.31.90	7222.19.00	7304.59.20	7314.49.00
2004.90.30	2106.90.51	2207.10.10	7209.16.99	7216.32.90	7222.20.90	7304.59.90	7317.00.90
2004.90.99	2202.90.20	2207.10.90	7209.17.91	7216.33.90	7222.30.00	7304.90.20	8528.12.94
2005.10.00	2204.10.00	2207.20.11	7209.17.99	7216.40.00	7222.40.00	7304.90.30	8708.29.50
2005.20.00	2204.21.10	2207.20.19	7209.18.91	7216.50.90	7223.00.19	7304.90.90	8804.00.10
2005.40.00	2204.21.21	2208.90.21	7209.18.99	7216.61.00	7223.00.20	7305.11.00	9401.90.20
2005.51.90	2204.21.22	2208.90.29	7209.25.00	7216.69.00	7224.90.10	7305.12.00	9404.30.00
2005.59.00	2204.21.23	2309.90.20	7209.26.00	7216.91.90	7225.20.00	7305.19.00	9404.90.00
2005.60.00	2204.21.24	2402.20.00	7209.27.00	7216.99.90	7225.30.90	7305.31.20	9406.00.20
2005.80.00	2204.21.25	2403.10.00	7209.28.00	7217.10.90	7225.40.90	7305.31.90	9506.70.11
2005.90.11	2204.21.26	2403.91.90	7209.90.00	7217.20.20	7225.50.90	7305.39.90	9506.70.12
2005.90.19	2204.21.27	2403.99.10	7210.11.00	7217.20.90	7225.91.00	7305.90.00	9506.99.50
2005.90.90	2204.21.28	2403.99.90	7210.12.00	7217.30.90	7225.92.00	7306.10.00	9607.20.10
2006.00.10	2204.21.31	2905.45.00	7210.20.20	7217.90.10	7225.99.00	7306.20.90	9612.10.20

BANK OF CANADA

Balance Sheet as at February 18, 1998

ASSETS		LIABILITIES	
1.	Gold coin and bullion.....	1.	Capital paid up..... \$ 5,000,000
2.	Deposits payable in foreign currencies:	2.	Rest fund 25,000,000
	(a) U.S.A. Dollars \$ 319,727,211	3.	Notes in circulation 28,268,460,951
	(b) Other currencies 3,270,268	4.	Deposits:
	Total \$ 322,997,479		(a) Government of Canada..... \$ 9,443,270
3.	Advances to:		(b) Provincial Governments.....
	(a) Government of Canada		(c) Banks..... 582,017,626
	(b) Provincial Governments.....		(d) Other members of the Canadian Payments Association 72,280,300
	(c) Members of the Canadian Payments Association 854,239,000		(e) Other 315,761,921
	Total 854,239,000		Total..... 979,503,117
4.	Investments	5.	Liabilities payable in foreign currencies:
	(At amortized values):		(a) To Government of Canada 168,987,249
	(a) Treasury Bills of Canada 13,591,726,169		(b) To others.....
	(b) Other securities issued or guaranteed by Canada maturing within three years..... 4,363,271,717		Total..... 168,987,249
	(c) Other securities issued or guaranteed by Canada not maturing within three years..... 9,201,545,986	6.	All other liabilities..... 228,259,995
	(d) Securities issued or guaranteed by a province of Canada		
	(e) Other Bills		
	(f) Other investments 810,591,130		
	Total 27,967,135,002		
5.	Bank premises 187,087,890		
6.	All others assets..... 343,751,941		
	Total \$ 29,675,211,312		
			Total..... \$ 29,675,211,312

Maturity distribution of investments in securities issued or guaranteed by Canada not maturing within three years (item 4(c) of above assets):

(a) Securities maturing in over 3 years but not over 5 years.....	\$ 3,403,007,161
(b) Securities maturing in over 5 years but not over 10 years.....	2,276,481,132
(c) Securities maturing in over 10 years.....	<u>3,522,057,693</u>
	\$ 9,201,545,986
Total amount of securities included in items 4(a) to (c) of above assets held under purchase and resale agreements.....	\$ <u>89,011,150</u>

I declare that the foregoing return is correct according to the books of the Bank.

W. D. SINCLAIR
Acting Chief Accountant

I declare that the foregoing return is to the best of my knowledge and belief correct, and shows truly and clearly the financial position of the Bank, as required by section 29 of the *Bank of Canada Act*.

G. G. THIESSEN
Governor

Ottawa, February 19, 1998

BANQUE DU CANADA

Bilan au 18 février 1998

ACTIF		PASSIF	
1.	Monnaies et lingots d'or	1.	Capital versé
			\$ 5 000 000
2.	Dépôts payables en devises étrangères :	2.	Fonds de réserve
	a) Devises américaines \$ 319 727 211		25 000 000
	b) Autres devises 3 270 268	3.	Billets en circulation.....
	Total \$ 322 997 479		28 268 460 951
3.	Avances :	4.	Dépôts :
	a) Au gouvernement du		a) Gouvernement du
	Canada		Canada..... \$ 9 443 270
	b) Aux gouvernements provin-		b) Gouvernements provin-
	ciaux.....		ciaux.....
	c) Aux établissements membres		c) Banques..... 582 017 626
	de l'Association canadienne		d) Autres établissements
	des paiements 854 239 000		membres de l'Association
	Total 854 239 000		canadienne des paiements
			Autres dépôts..... 72 280 300
			Total..... 315 761 921
			Total..... 979 503 117
4.	Placements	5.	Passif payable en devises étrangères :
	(Valeurs amorties) :		a) Au gouvernement du
	a) Bons du Trésor du		Canada..... 168 987 249
	Canada 13 591 726 169		b) À d'autres.....
	b) Autres valeurs mobilières		Total..... 168 987 249
	émises ou garanties par le	6.	Divers
	Canada, échéant dans les		228 259 995
	trois ans..... 4 363 271 717		
	c) Autres valeurs mobilières		
	émises ou garanties par le		
	Canada, n'échéant pas		
	dans les trois ans..... 9 201 545 986		
	d) Valeurs mobilières émi-		
	ses ou garanties par une		
	province.....		
	e) Autres bons		
	f) Autres placements 810 591 130		
	Total 27 967 135 002		
5.	Locaux de la Banque		
	187 087 890		
6.	Divers		
	343 751 941		
	Total \$ 29 675 211 312		
			Total..... \$ 29 675 211 312

Répartition, selon l'échéance, des placements en valeurs mobilières émises ou garanties par le Canada, n'échéant pas dans les trois ans (poste 4c) de l'actif ci-dessus) :

a) Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de trois ans mais dans au plus cinq ans	\$ 3 403 007 161
b) Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de cinq ans mais dans au plus dix ans	2 276 481 132
c) Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de dix ans	3 522 057 693
	\$ 9 201 545 986

Montant total des valeurs mobilières comprises dans les postes 4a) à 4c) de l'actif ci-dessus, détenues en vertu de conventions d'achat et de vente..... \$ 89 011 150

Je déclare que le bilan ci-dessus est exact, au vu des livres de la Banque.

Le chef de la comptabilité suppléant
W. D. SINCLAIR

Je déclare que le bilan ci-dessus est exact, à ma connaissance, et qu'il montre fidèlement et clairement la situation financière de la Banque, en application de l'article 29 de la *Loi sur la Banque du Canada*.

Le gouverneur
G. G. THIESSEN

Ottawa, le 19 février 1998

BANK OF CANADA

Balance Sheet as at February 25, 1998

ASSETS		LIABILITIES	
1.	Gold coin and bullion.....	1.	Capital paid up..... \$ 5,000,000
2.	Deposits payable in foreign currencies:	2.	Rest fund 25,000,000
	(a) U.S.A. Dollars \$ 401,210,344	3.	Notes in circulation 28,373,713,279
	(b) Other currencies 3,047,508	4.	Deposits:
	Total \$ 404,257,852		(a) Government of
3.	Advances to:		Canada..... \$ 7,740,804
	(a) Government of Canada		(b) Provincial
	(b) Provincial Governments....		Governments.....
	(c) Members of the Canadian		(c) Banks..... 450,111,448
	Payments Association 639,813,000		(d) Other members of the
	Total 639,813,000		Canadian Payments
4.	Investments		Association 40,588,027
	(At amortized values):		(e) Other 339,787,782
	(a) Treasury Bills of		Total..... 838,228,061
	Canada 13,633,925,904	5.	Liabilities payable in foreign currencies:
	(b) Other securities issued or		(a) To Government of
	guaranteed by Canada		Canada 251,762,186
	maturing within three		(b) To others.....
	years..... 4,274,100,387		Total..... 251,762,186
	(c) Other securities issued or	6.	All other liabilities..... 259,691,709
	guaranteed by Canada		
	not maturing within three		
	years..... 9,201,265,331		
	(d) Securities issued or		
	guaranteed by a province		
	of Canada		
	(e) Other Bills		
	(f) Other investments 1,054,639,477		
	Total 28,163,931,099		
5.	Bank premises 187,431,672		
6.	All others assets..... 357,961,612		
	Total \$ 29,753,395,235		
			Total..... \$ 29,753,395,235

Maturity distribution of investments in securities issued or guaranteed by Canada not maturing within three years (item 4(c) of above assets):

(a) Securities maturing in over 3 years but not over 5 years.....	\$ 3,402,919,284
(b) Securities maturing in over 5 years but not over 10 years.....	2,276,403,225
(c) Securities maturing in over 10 years.....	3,521,942,822
	\$ 9,201,265,331

Total amount of securities included in items 4(a) to (c) of above assets held under purchase and resale agreements \$

I declare that the foregoing return is correct according to the books of the Bank.

W. D. SINCLAIR
Acting Chief Accountant

I declare that the foregoing return is to the best of my knowledge and belief correct, and shows truly and clearly the financial position of the Bank, as required by section 29 of the *Bank of Canada Act*.

G. G. THIESSEN
Governor

Ottawa, February 26, 1998

BANQUE DU CANADA

Bilan au 25 février 1998

ACTIF		PASSIF	
1.	Monnaies et lingots d'or	1.	Capital versé
			\$ 5 000 000
2.	Dépôts payables en devises étrangères :	2.	Fonds de réserve
	a) Devises américaines \$ 401 210 344		25 000 000
	b) Autres devises 3 047 508	3.	Billets en circulation.....
	Total \$ 404 257 852		28 373 713 279
3.	Avances :	4.	Dépôts :
	a) Au gouvernement du		a) Gouvernement du
	Canada		Canada..... \$ 7 740 804
	b) Aux gouvernements provin-		b) Gouvernements provin-
	ciaux.....		ciaux.....
	c) Aux établissements membres		c) Banques..... 450 111 448
	de l'Association canadienne		d) Autres établissements
	des paiements 639 813 000		membres de l'Association
	Total 693 813 000		canadienne des paiements
			Autres dépôts..... 40 588 027
			Total..... 339 787 782
			Total..... 838 228 061
4.	Placements	5.	Passif payable en devises étrangères :
	(Valeurs amorties) :		a) Au gouvernement du
	a) Bons du Trésor du		Canada..... 251 762 186
	Canada 13 633 925 904		b) À d'autres.....
	b) Autres valeurs mobilières		Total..... 251 762 186
	émises ou garanties par le	6.	Divers
	Canada, échéant dans les		259 691 709
	trois ans..... 4 274 100 387		
	c) Autres valeurs mobilières		
	émises ou garanties par le		
	Canada, n'échéant pas		
	dans les trois ans..... 9 201 265 331		
	d) Valeurs mobilières émi-		
	ses ou garanties par une		
	province.....		
	e) Autres bons		
	f) Autres placements 1 054 639 477		
	Total 28 163 931 099		
5.	Locaux de la Banque		
	187 431 672		
6.	Divers		
	357 961 612		
	Total \$ 29 753 395 235		
			Total..... \$ 29 753 395 235

Répartition, selon l'échéance, des placements en valeurs mobilières émises ou garanties par le Canada, n'échéant pas dans les trois ans (poste 4c) de l'actif ci-dessus) :

a) Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de trois ans mais dans au plus cinq ans	\$ 3 402 919 284
b) Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de cinq ans mais dans au plus dix ans	2 276 403 225
c) Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de dix ans	3 521 942 822
	\$ 9 201 265 331

Montant total des valeurs mobilières comprises dans les postes 4a) à 4c) de l'actif ci-dessus, détenues en vertu de conventions d'achat et de vente..... \$

Je déclare que le bilan ci-dessus est exact, au vu des livres de la Banque.

Le chef de la comptabilité suppléant
W. D. SINCLAIR

Je déclare que le bilan ci-dessus est exact, à ma connaissance, et qu'il montre fidèlement et clairement la situation financière de la Banque, en application de l'article 29 de la *Loi sur la Banque du Canada*.

Le gouverneur
G. G. THIESSEN

Ottawa, le 26 février 1998

BANQUE DU CANADA

Bilan au 28 février 1998

ACTIF		PASSIF	
1.	Monnaies et lingots d'or	1.	Capital versé
			\$ 5 000 000
2.	Dépôts payables en devises étrangères :	2.	Fonds de réserve
			25 000 000
	a) Devises américaines \$ 416 135 924	3.	Billets en circulation.....
	b) Autres devises 2 892 308		28 405 439 300
	Total \$ 419 028 232	4.	Dépôts :
3.	Avances :		a) Gouvernement du
	a) Au gouvernement du		Canada..... \$ 12 603 937
	Canada		b) Gouvernements provin-
	b) Aux gouvernements provin-		ciaux.....
	ciaux.....		c) Banques..... 1 739 106 427
	c) Aux établissements membres		d) Autres établissements
	de l'Association canadienne		membres de l'Association
	des paiements 89 700 000		canadienne des paiements
	Total 89 700 000		Autres dépôts..... 61 996 955
			368 695 031
			Total..... 2 182 402 350
4.	Placements	5.	Passif payable en devises étrangères :
	(Valeurs amorties) :		a) Au gouvernement du
	a) Bons du Trésor du		Canada..... 266 380 213
	Canada 13 673 680 755		b) À d'autres.....
	b) Autres valeurs mobilières		Total..... 266 380 213
	émises ou garanties par le	6.	Divers
	Canada, échéant dans les		265 707 970
	trois ans..... 4 739 769 199		
	c) Autres valeurs mobilières		
	émises ou garanties par le		
	Canada, n'échéant pas		
	dans les trois ans..... 10 379 012 979		
	d) Valeurs mobilières émi-		
	ses ou garanties par une		
	province.....		
	e) Autres bons		
	f) Autres placements 1 257 664 218		
	Total 30 050 127 151		
5.	Locaux de la Banque		
	185 513 113		
6.	Divers		
	405 561 337		
	Total \$ 31 149 929 833		
			Total..... \$ 31 149 929 833

Répartition, selon l'échéance, des placements en valeurs mobilières émises ou garanties par le Canada, n'échéant pas dans les trois ans (poste 4c) de l'actif ci-dessus) :

a)	Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de trois ans mais dans au plus cinq ans	\$ 3 539 790 863
b)	Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de cinq ans mais dans au plus dix ans	2 276 369 835
c)	Valeurs mobilières arrivant à échéance dans plus de dix ans	4 562 852 281
		\$ 10 379 012 979
	Montant total des valeurs mobilières comprises dans les postes 4a) à 4c) de l'actif ci-dessus, détenues en vertu de conventions d'achat et de vente.....	\$ 1 863 622 150

Je déclare que le bilan ci-dessus est exact, au vu des livres de la Banque.

Le chef de la comptabilité suppléant
W. D. SINCLAIR

Je déclare que le bilan ci-dessus est exact, à ma connaissance, et qu'il montre fidèlement et clairement la situation financière de la Banque, en application de l'article 29 de la *Loi sur la Banque du Canada*.

Le gouverneur
G. G. THIESSEN

Ottawa, le 2 mars 1998